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سال بیست ویکم      شماره ۵۰۱۷ سیـاستسیـاست
 بنابراین تبعاتش برای قشر آسیب پذیر اجتناب ناپذیر است!  �

بله. ببینید، اگر اصلاح نکنیم، دائما با قاچاق مانند قاچاق سوخت مواجهیم؛ به 
جهت اینکه قیمت گذاری های ما با قیمت گذاری ها در همســایگی فاصله زیاد 
دارد. البته درآمدها هم همین طور است و  به همین نسبت پایین است. برای همین 
هم هســت که عرض کنم بسیار آرام باید این کار را انجام دهیم، ولی برخی از موضوعات را؛ 
یعنی اگر بین تصمیم غلط با تصمیم درست اما سخت قرار گرفتیم، حتما باید تصمیم درست 
را اتخاذ کنیم. فراموش نکنیم آنچه  ما امروز داریم می بینیم، ناشی از تصمیم هایی است که در 

لحظه، خیلی  اوقات خوشحالی به بار آورد، ولی در درازمدت ناراحتی به بار آورد.
 برگردیم به مسئله رفع فیلترینگ. در مورد رفع فیلتر  ما شاهد بحث حمایت از پلتفرم های   �

داخلی هستیم؛ برنامه هایی که با هزینه گزاف و حمایت بسیار به نتیجه درخوری نرسیدند. اکنون 
هم قرار است شاهد همان حمایت های بلاعوض و البته بدون نتیجه باشیم؟ 

خدماتی که از قبل روی ســکوهای داخلی تعریف شــده اند، به ســکوهای خارجی داده 
نخواهد شد. بیشترین حمایتی که خواهد شد، ادامه خدماتی است که روی سکوهای داخلی 
وجود دارد و تقویت زیرســاخت ها به جهت حمایت از تولید ملی است. اما نکته ای که باید 
توجه کنیم این اســت که در سیاســت گذاری هایمان، گاهی اوقات وقتی موضوعی را شروع 
می کنیم، خیلی متکثر عمل می کنیم که به خروجی مطلوب نمی رسیم. در بسیاری از کشورها 
تمرکز بیشتری وجود دارد، به این معنی که منابع نیروی انسانی و مالی روی یک یا دو موضوع 
متمرکز می شــود. یکی از دلایل موفقیت کمتر ســکوهای ایرانی همین تکثر است. اگر روی 
یکی یا دو تا از این ســکوها تمرکز می کردیم، حتما خروجی های بهتری دریافت می کردیم و 

رضایتمندی مردم بیشتر بود.
 برنامه ای برای ارتقای کیفیت اینترنت دارید؟  �

در طــول این مدت، کمتــر روی ایجاد زیرســاخت ها کار شــده و الان تمرکز اصلی روی 
سرمایه گذاری در زیرساخت هاست. وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات فقط نباید به موضوعات 
فیلترینگ توجه کند، بلکه مسئولیت های جدی تری هم دارد. امیدواریم با سرمایه گذاری های 

جدید در زیرساخت ها، شاهد بهبود کیفیت اینترنت باشیم.
 خط شما سفید نیست، یعنی بدون فیلتر نیست؟  �

نخیر، من هم از فیلترشکن استفاده می کنم و پسرم و عروسم زحمتش را می کشند. پس با 
قطع و وصل شدنش کاملا آشنا هستم.

 پای بنزین هم به گفت وگو باز شد. اجازه می خواهم بپرسم با توجه به این واقعیت که دولت   �
بارها تأکید کرده خبری از تصمیم یکباره نخواهد بود، اما در هفته یکی دو بار خبر افزایش قیمت 

بنزین رسانه ای می شود. پشت پرده این بازی رسانه ای چیست؟
پشت پرده این خبرسازی ها یقینا تصمیم دولت نیست. دولت بر این موضوع باور دارد که 
در مسیر اصلاحات اقتصادی و درست کردن اقتصاد باید یک سری از نرخ ها را اصلاح کند، ولی 
قطعا با موضوعی مثل بنزین که این میزان برای مردم حیاتی شده و به آرامش روانی مردم گره 

خورده است، بازی نخواهد شد.
ولی ببینید، برخی از قیمت های ما قیمت های عجیب هســتند. فرض کنید بنزین هواپیما 
لیتری ۶۰۰ تومان است. پس ما در واقع باید یک جاهایی به سمت اصلاحات اقتصادی برویم 
ولی در مورد بنزین من این اطمینان را به مردم می دهم به هیچ عنوان قرار نیست  مردم در این 

قضیه شگفت زده و غافلگیر شوند.
 با این توضیحات اصلاح قیمت بنزین رخ خواهد داد. برای کنترل تبعات، در دولت برنامه   �

جامعی  تهیه شده است؟ قیمت بنزین به طور مستقیم با افزایش قیمت در بسیاری از کالاها در 
لحظه اصلاح آن ارتباط دارد و این یعنی تبعاتی که ممکن است قابل کنترل نباشد.

مطمئنا برای کاهش تبعاتش هم فکری شده و هم از طرفی واقعا مورد مطالبه خیلی از 
اقتصاددان هاست. خیلی از اقتصاددان ها به ما می گویند چرا این کار را نمی کنید؟ شما باید 
تصمیم های ســخت را بگیرید، پس بگیرید! اما تا زیرساخت هایی ایجاد نشود، تا مدل های 
دیگری در مورد بنزین طراحی نشود، این کار انجام نخواهد شد. ولی بله راجع  به تبعاتش 

اطلاع داریم.
 خانم دکتر، یک گریز بزنیم به ماجرای مازوت سوزی و حاشیه ای که برای شما هم درست   �

شد. بالاخره ماجرا چه بود؟  مازوت برای سوزاندن نداشتیم یا واقعا ماجرای هوای پاک بود 
یا چیز دیگری؟

ما واقعا علاقه مندی به ســوخت های غیر از گاز طبیعی و گازوئیل نداریم. همچنین تأکید 
می کنم که اصلا مشــکل کمبود مازوت هم نداشــتیم. حقیقتا به خاطر حفظ سلامتی مردم 
تصمیم گرفته شــد مازوت کمتری سوزانده شــود. اما باید یک مقدار بیشتر قبل از اعلام خبر، 

درباره روش بیان کار می کردیم.
ببینید، ســبد انرژی را باید متنوع کنیم. وقتی ســبد انرژی متنوع نیست، طبیعتا مجبور 
هســتیم به ســمت ســوخت هایی که کمتر مورد اســتقبال هســتند، برویم. ۹۰ درصد از 
نیروگاه های ما گازسوز هستند و ۱۰ درصد از نیروگاه ها چیزهای دیگر را می سوزانند. پس ۹۰ 
درصد سوخت نیروگاه های ما از گاز طبیعی است. وقتی ما در خانه ها به صورت معمول هم 
برق داریم و هم گاز و گســتره ای از گازرسانی را در سال های گذشته دنبال کردیم تا حتی در 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار را گازرسانی کردیم، با شروع پیش از موعد سرما، مصرف خانگی 
افزایش چشمگیری داشت و ذخایر سوختی ما در مقایسه با سال های قبل کمتر بود؛ بنابراین 
ما مجبور هســتیم که از سوخت های ترکیبی استفاده کنیم، اما حتما علاقه مند هستیم که 
سوخت هایی مثل مازوت را به حداقل برسانیم. تلاش دولت برای راه اندازی ۳۰ هزار مگاوات 

انرژی خورشیدی به همین دلیل است.
 میزان آلودگی با مازوت سوزی چقدر است؟  �

طبق گزارشی که سازمان حفاظت از محیط زیست ارائه داده، هفت درصد از آلودگی هوا 
متعلق به مازوت است. البته همه می دانیم که مازوت به هر حال آلودگی سنگینی به هوای 

شهرها تحمیل می کند، ولی فعلا مجبور هستیم که این کار را انجام بدهیم.
 در روزهای سرد پیش رو ما قطعی برق و گاز را خواهیم داشت؟  �

امیدوار هستیم که به حداقل برسد، کما اینکه الان رسیده. در واقع وزارت نفت تقریبا میزان 
رســاندن گازوئیل را به نیروگاه ها دو برابر ســال گذشته کرده اســت؛ بنابراین امیدوار هستیم 
که دیگر قطعی نداشــته باشــیم. اما اگر پیش بیاید  هم حتما توانیر موظف است که قبل از 

خاموشی ها اطلاع رسانی کند. اینجا حق، هزار درصد با مردم است.
  خانم دکتر این روزها در کنار مباحث سیاســت داخلی، مباحث سیاست خارجی هم   �

مطرح است. سیاست خارجی ما در روزهای بسیار پرتنش و خاصی قرار دارد. آقای پزشکیان 
زمان انتخابات شعار و وعده خاصی ندادند، جز چند وعده که تعدادی در حال محقق شدن 
است. در موضوع سیاســت خارجی هم بحث رفع تحریم ها و مذاکرات را گفتند؛ اما ما در 
شرایط نرمالی قرار نداریم. منطقه در گیر جنگ است و تلاش های دیپلماتیک هم فعلا نتیجه 
ملموســی حداقل برای افکار عمومی نداشته. شما چه خبری راجع به مذاکرات و اقدامات 

دستگاه دیپلماسی دارید؟ 
اولا سیاست خارجه ما بر مبنای سه اصلی که مقام معظم رهبری تأکید فرمودند، یعنی 
عزت، حکمت و البته مصلحت شکل گرفته و با همین سه ضلع مثلث حرکت می کنیم. در 
سیاســت خارجه  طبیعتا هیچ گاه برای حذف تحریم ها حتی یک دقیقه   هم درنگ نمی کنیم؛ 
بنابراین رویکرد ایران کاهش مخاصمه است و مدیریت کردن مخاصمه در اولویت قرار دارد. در  
قرون اخیر، ما واقعا آغازکننده جنگی نبوده ایم و علاقه مند به هیچ جنگی هم نیستیم. ما مردم 
صلح طلبی هستیم؛ بنابراین با نگاه به حفظ منافع ملی و موضوعات اساسی که در واقع بنیان 
سیاست خارجه ما را تشکیل داده، حرکت می کنیم و خبرهایی هم اگر باشد، حتما از طریق شما 

اهالی خوب رسانه به اطلاع مردم خواهیم رساند.
  شــایعه حضور میانجی ها مانند تلاش ژاپن یا آمدن وزیر خارجه عمان و همچنین ســفر   �

الســودانی در روزهای آتی تقویت شده اســت؛ آیا از میانجی ها برای کاهش تخاصم و آغاز 
مذاکرات کمک خواهیم گرفت؟ 

در مخاصمــات معمــولا کســی منفعــت زیــادی نمی بــرد. قاعدتــا کشــورها طبق 
منفعت-هزینه ای که دارند، تصمیم گیری می کنند, بنابراین ما هم با کلیت همین اصل منفعت 
ملی و حفظ منافع ملی و حرکت در مســیر عزت، حکمت و مصلحت اقدام خواهیم کرد و 

رویکرد ما، رویکرد صلح جویانه است.
 فکر می کنید آقای پزشکیان حاضرند با همین نگاه صلح جویانه و برای رفع تحریم ها اگر   �

لازم باشد، وارد مذاکرات مستقیم با آمریکا شوند یا اگر نیاز باشد یا پیشنهادی باشد، با ترامپ 
مذاکره کنند؟

تا جایی که می دانم، آقای پزشکیان حاضر هستند برای منافع مردم و برای کشور و نظام هر 
کاری را انجام بدهند. هر کاری که در قالب عزت، حکمت و مصلحت بگنجد.

 با جدی شدن هر مذاکره ای جریان تندرو حملات بی محابایی را روانه دولت خواهد کرد، زیرا   �
منافع کاسبان تحریم، تحریک این قشر برای حفظ وضع موجود است؛ بنابراین دولت آماده 

مدیریت چنین حملاتی هست؟ 
ببینید، اصل موضوع مردم  هستند. مردم ما بودند که در بهمن ۵۷ انقلاب را پیروز کردند. 
شاید سن شماهایی که اینجا هستید، قد ندهد، ولی از میدان امام حسین تا میدان آزادی کیپ 
تا کیپ آدم ایســتاده بود تا انقلاب به ثمر بنشیند. این مردم هستند که چیزی را می خواهند و 
قاعدتا خواست مردم بر خواست اقلیت غلبه پیدا می کند. این مردم هستند که باید بخواهند 
یــا نخواهند و طبیعتا در چارچوب مصالح ملی و در چارچــوب آن چیزی که نفع کل مردم 
اســت، تصمیم گیری خواهد شــد. بالطبع  وفاقی که از آن صحبت می کنیم، کلمه نیست و 
فرهنگ است؛ فرهنگ پذیرش منافع ملی؛ فرهنگ به رسمیت شناختن تفاوت دیدگاه در عین 

مشترکات. بنابراین تمرکز بر مشترکات است.
 خب این مردم چطور می توانند صدای خود را به گوش دولت برسانند؟ اقلیت مخالف هر   �

زمان اراده کرده، تجمعی در خیابان داشته، ولی طرف مقابل که اکثریت هم هست، همان طور 
که در موضوع فیلترینگ هم گفته شد، طرفداران رفع فیلترینگ نتوانستند تجمعی داشته باشند. 
خیلی از مردم همین الان طرفدار مذاکرات هســتند، ولی نمی توانند صدای خود را بلند کنند؛ 

بنابراین صدای مردم را چطور می شنوید؟ 
اولا طبق قانون اساسی ما، اگر کسی بخواهد تجمعی داشته باشد، می تواند با پیگیری از 
وزارت کشور تجمع را داشته باشد؛ بنابراین ما منعی برای برگزاری تجمع یا هرگونه راهپیمایی 
نداریم. اما اکنون هم  صدای مردم را می شــود به راحتی شــنید. خیلی گوش شنوای ویژه ای 
نمی خواهد؛ به هر حال شاخص ها، پیمایش ها و گزارش های کارشناسی و تمام اینها صدای 
مردم اســت. صدای مردم از زبان های مختلفی بلند اســت و شنیده می شود. مهم این است 
که گوشی برای شنیدن باشد؛ که آقای پزشکیان در شعارهای تبلیغاتی خود گفتند من صدای 

بی صدایانم، بنابراین ایشان خوب بلدند صدای بی صدایان را بشنوند.
 در شنیدن صدای بی صدایان رئیس جمهور تنها هستند یا شما اراده جمعی را می بینید که در   �

کنار ایشان عزمی برای حل چالش های اصلی مردم و کشور دارند؟
تنها نیستند و گفتمان وفاق زمینه لازم را فراهم کرده است. کل کابینه در واقع در خدمت 

مردم است و هم تیم رسانه ای که وجود دارد و هم اهالی خوب رسانه، کمک دولت هستند. به 
هر حال رسانه چشم و گوش جامعه است که صدا ها را به مقصد می رساند.

  در این میان در داخل پرانتز یک ســؤال بپرسم. با توجه به صدای مردمی که به گوش شما   �
هر دفعه رســیده و واکنش ها را هم داشته ایم و پاسخ داده اید، یکی از موضوعات قربانی های 
بیماران دیالیزی ما هستند که با آن ســرم های آلوده حداقل ۷۰ هم وطن  را از دست دادیم؛ 
صدایی که در دولت قبل شنیده نشد، اما انتظار می رود اکنون به خانواده های این افراد کمک 

شود. واکنش دولت به این مسئله تاکنون چگونه بوده؟
دولت و مشخصا وزارت بهداشت در موارد این چنینی هم کاملا شنواست، هم پاسخ گوست 
و هم طبیعتا موضوع را دنبال می کند و از هرگونه تضییع حقی جلوگیری می کند. در این زمینه 
هم آقای دکتر ظفرقندی به عنوان یکی از خوشنامان حوزه سلامت کشور که به هر حال جزء 
السابقون جبهه و جنگ هم بودند، به شدت از حق مردم مراقبت می کنند. من مطمئن هستم 

که اجازه تضییع حقی را از مردم نخواهند داد و از این خانواده ها حمایت خواهد شد.
  وقتی «شرق» قصد تهیه گزارشی در این زمینه را داشت، شاهد بودیم که برخی خانواده ها   �

تهدید شده بودند که اگر صحبتی کنند، باید کل هزینه های بیمارستان را پرداخت کنند و در مسئله 
بیمه و... دچار مشکل خواهند شد. در این شرایط صحبت از حمایت، واقعی است؟ 

قاعدتا دولت در قالب وزارت بهداشــت، هم موضوع را می شــنود و هم پیگیری می کند 
و البته برخی از اوقات در واقع کشیده شــدن مطالب به رســانه باعث می شود که جلوی حل 
مســئله گرفته شود. اگر گفته بودند که رســانه ای نکنید، نه برای اینکه بخواهند چیزی را زیر 
فرش کنند بلکه قاعدتا به خاطر اینکه اجازه حل مسئله را بدهند؛ یعنی زمان کافی برای حل 
چالش داشته باشند، دعوت به سکوت انجام شده است. با توجه به رویکردی که من از وزارت 
بهداشت سراغ دارم، با موضوعات این گونه برخورد می کنند تا به دور از حاشیه منتج به نتیجه 
شود. در عین حالی که  برخی از موضوعات مثل جان انسان به هیچ عنوان برگشت پذیر نیست، 

ولی به هر حال موضوع قابل بررسی است.
 خانــم دکتر، در پایان  فکر می کنید آینده ایران چطور خواهد بــود؟ ما پنج ماه پر از چالش   �

داشتیم و سرعت اتفاقات خیلی زیاد بوده است. در جاهایی ناامید شدیم و در جاهایی امیدوار. 
انتخابات و چند اتفاق اخیر ما را امیدوار کرده، ولی منطقه ما را در ناامیدی فرو برده است. آینده 
ایران را چطور می بینید و فکر می کنید چقدر دولت آقای پزشکیان می تواند خبرهای خوب برای 

ما داشته باشد؟ خبرهایی که مردم در سفره و خانه شان حس کنند.
اولا یادمان نرود که آدم خوش بین کسی نیست که موانع را نمی بیند، بلکه کسی است که 
موانع را می بیند و برایش راه چاره پیدا می کند؛ بنابراین من خوش بینم و دولت هم خوش بین 
است. همه کسانی که در دولت کار می کنند، موانع را می دانند و برایش راه چاره پیدا می کنند. 
هر جایی که عزم و خواستن وجود داشته باشد، راه پیدا خواهد شد. همان جمله قدیمی که 
می گفتیم خواستن، توانستن است. پس من آینده ایران را ان شاءاالله روشن می بینم. این کشور 
بارها و بارها آسیب دیده و مورد حمله قرار گرفته، ولی هر بار سربلند شده است. ما در این 
کشور حمله مغول را داشــتیم، ولی از دلش عطار نیشابوری و خواجه نصیرالدین طوسی 
درآمده اند. در اوج جنگ مغول، رصدخانه مراغه ســاخته شد. این کشور سال ها  اشغال در 
شمال و جنوب در جنگ جهانی دوم را تجربه کرده ولی دوباره ققنوس وار سر برآورده است؛ 
بنابراین من به شدت امیدوارم. همان طور که یک مادر راجع به طلوع صبح در شب بیماری 
فرزندش امیدوار اســت، من به عنوان یک مادر مطمئنم که ان شــاءاالله در ایران صبح بسیار 
روشنی طلوع خواهد کرد. الان در شرایط سختی هستیم. اصلا سختی را انکار نمی کنم، ولی 
نمی خواهم موضوع را رمانتیک و دراماتیک کنم که فکر کنید وای الان ما در چه شــرایطی 
هستیم. نه، ما الان واقعا دورتادورمان جنگ است و در وسط جنگ هستیم، ولی با همه این 
اوضاع و احوال،  همچنان الحمدالله ســر پا  هستیم. با همه فشار اقتصادی که به مردم وارد 
شــده و درکش می کنیم و می دانیم.  جا دارد همین جا از مردم خوب مان به خاطر مراعات 
و صرفه جویی در مصرف انرژی تشــکر کنم؛ به خاطر اینکه ما توانســتیم در این روزها ۳۰ 
میلیون متر مکعب گاز صرفه جویی کنیم. این کار مردم بود و قدردان مردم هستیم. هرچند 
یک قسمت این موضوع به سیاست گذاری ها برمی گردد که ما از اول باید سیاست گذاری ها 

را درست انجام می دادیم.

 از  زندگی شخصی 
  تا چالش های سخنگویی، فیلترینگ و ... 
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